
اکونومیست: جایگزینی سوخت های فسیلی با انرژی سبز 
بحران ساز است

اولین شوک بزرگ انرژی  های پاک
در  اکونومیســت  هفته نامــه 
شماره جدید خود به وضعیت 
فرآینــد  از  ناشــی  آشــفته 
ی  خت ها ســو ینــی  یگز جا
فسیلی با انرژی های تجدپذیر 
داده  هشــدار  و  پرداختــه 
اســت که مشــکلات جدی و 
هزینه هــای ســنگین در ایــن 

مسیر وجود دارد.
نشریه هفتگی اکونومیست، 
داســتان جلــد شــماره جدید 
خــود را بــه مشــکلات ناشــی 
از گذار جهان از سوخت های 
ســمت  بــه  هیدروکربنــی 
انرژی هــای پاک، در راســتای 
هــدف  بــا  جهانــی  تــلاش 
مقابلــه بــا گرمایــش زمیــن و 
آسیب های ناشی از تغییرات 
اقلیمــی، اختصــاص داده و 
تیتر »شــوک انرژی« را برای 
طرح جلد خود انتخاب کرده 

است.

جزئیات افزایش حقوق ۱۴۰۱ اعلام شد

 افزایش پلکانی 
حقوق کارکنان دولت

آنطور که رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد در 
سال آینده افزایش حقوق کارکنان پلکانی و احتمالا 

از ۱۰ تا بالای ۳۰ درصد خواهد بود.
در بخشــنامه بودجه ســال ۱۴۰۱ دستگاه های دولتی 
مکلف شدند میزان افزایش حقوق کارکنان را به طور 
متوسط ۱۰ درصد در نظر بگیرند که اعلام این میزان 
بــا توجــه به شــرایط تورمــی با واکنش هایــی از جمله 

برخی نمایندگان مجلس  همراه بود.
امــا این کــه جریــان افزایــش حقوق کارکنان در ســال 
آینده به چه صورتی است، در حاشیه مراسم تودیع 
و معارفه رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی از 
میرکاظمــی – رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه مورد 

سوال قرار گرفت و توضیحاتی ارائه کرد.
میرکاظمــی بــا بیــان این کــه در ســال آینــده افزایــش 
حقــوق بــه صورت پلکانــی انجام خواهد شــد، اظهار 
کــرد: بــر ایــن اســاس تلاش بر این اســت که حداقل 
افزایــش اعمال شــده ولــی حقوق هــای پایین ممکن 
است تا بالای ۳۰ درصد نیز افزایش یابد اما کسانی 
کــه چندیــن بــار افزایــش حقــوق داشــته اند کمترین 
درصد رشد را خواهند داشت، بنابراین افزایش حقوق 

برای تمامی کارکنان یکسان نیست.
وی بــا اشــاره بــه این که در حــال حاضر در یک چرخه 
منفی حقوق قرار گرفته ایم، یادآور شد: اکنون به طور 
مرتــب تــورم ایجاد می شــود و به دنبــال آن حقوق ها 
افزایش پیدا می کنند که برای تامین منابع آن خلق 
پول شده و به دنبال این جریان با افزایش پایه پولی 
و افزایش نقدینگی تورم رشد می کند به عبارتی ۲۰ 
درصد افزایش حقوق برای کارکنان اعمال می کنیم، 
ولــی تــورم بــرای عمــوم مــردم ایجاد می شــود. دولت 
بــه ســمتی حرکــت خواهــد کرد که خلــق پول صورت 
نگرفته و به این صورت نباشد که برای پرداخت حقوق 
کارکنان که سهم محدودی در جامعه دارند تبعات و 

تورم آن کل مردم را تحت فشار قرار دهد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: متاسفانه 
در حــال حاضــر بهــم ریختگــی بالایــی در وضعیــت 
حقوق وجود دارد به طوری که مصوباتی را گرفته اند 
که افزایش بالای حقوق را برای برخی کارکنان ایجاد 
می کنــد، امــا مثلا جــوان تحصیلکرده ای که تازه وارد 
سیستم می شود حقوق پایینی دارد، اما برنامه ما این 
است تا سه سال آینده بتوانیم شرایط را تغییر دهیم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در پاســخ به ســوال 
دیگــری مبنــی بــر اســتفاده دولــت در بودجه ســال 
جاری و بودجه سال ۱۴۰۱ از منابع صندوق توسعه 
ملــی توضیــح داد: مــا به هیچ عنوان برنامه ای برای 
اســتفاده از منابــع صنــدوق توســعه ملی در بودجه 
ســال آینده نخواهیم داشــت و به ســمت خلق پول 
نمی رویــم حتــی ایــن موضــوع را در بخشــنامه نیــز 

تاکید کرده ایم.

 پیشنهاد هفته

   907
هزار هکتار             

مدیرکل دفتر امور مراتع سازمان جنگل ها، مراتع 

و آبخیزداری کشور از ممیزی شدن یک میلیون 

و ۹۰۷ هزار هکتار از مراتع شهرستانهای جنوبی 

استان کرمان خبر داد

  17
هزار تن                 

نماینده جهاد کشاورزی رفسنجان گفت: در ۶ 

ماه نخست امسال به بیش از ۱۷ هزار تن پسته 

یکهزار و ۸۵ گواهی قرنطینه برای صادرات این 

محصول داده شده است

  15
هزار تن          

از  کرمــان  جنــوب  اســتاندارد  اداره  نماینــده 

تســهیل گیری ایــن اداره در رونــد صــادرات ۱۶ 

هزار و ۶۲۶ تن خرمای هفت شهرستان جنوبی 

این استان خبر داد
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اثر             

دبیــر جشــنواره ملــی نــوآوری و اختراعــات 

مرتبــط بــا کرونا گفت: ۱۰۸ اثــر در این حوزه 

به دبیرخانه جشــنواره در رفســنجان ارســال 

شده است

   340
درصد         

ســطح زیرکشــت های کم آب و اقتصادی در اســتان 

کرمــان تــا ســال ۹۲قریــب به ســه هــزار و ۶۰۰ هکتار 

بوده که این سطح با افزایش ۳۴۰درصدی به قریب 

۱۶هزار هکتار رسییده است

اقتصاد کرمان به روایت اعداد

کافه کتاب

 اقتصاد کلان 
و آسیب های اجتماعی

 بررسی آثار متقابل طلاق، جرم و اعتیاد 
با رشد اقتصادی در ایران

نویسندگان:حسن درگاهی/ امین بیرانوند

هــدف ایــن کتــاب بررســی تعامــل دو ســویه 
میان اقتصاد کلان و آســیب  های اجتماعی 
است. شواهد حاکی از آن است که جمعیت 
فعال کشور در معرض آثار تباهی حاصل از 
ناپایداری بنیان خانواده و گسترش اعتیاد و 
جرم قرار دارد. استفاده کارا از این جمعیت 
فعال در مســیر رشــد و پیشــرفت باید مهم 
تریــن دغدغــه حاکمیــت باشــد و الزامــات 
اقتصادی و سیاسی آن را فراهم آورد. تداوم 
اقتصــاد ضعیــف و گســترش آســیب هــای 
اجتماعــی، در میــان مدت کشــور را با فقر و 
جمعیت جوان فعال ســرخورده از ناهنجاری 
هــای اجتماعــی، و در بلندمــدت بــا بحــران 
جمعیت سالخورده نیازمند به منابع عمومی 

مواجه خواهد ساخت.

سایه روشن

 خبرآخر 

موافق و مخالف قرعه کشی خودرویی؛

 فرمان قرعه کشی 
دست کیست؟

در حالــی کــه وزیــر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده 
موافــق قرعه کشــی نیســت و گویــا بــه دنبال حــذف آن 
اســت، رئیس شــورای رقابت همچنان از این سیســتم 
دفــاع و آن را تصمیــم شــورا می دانــد. چندی پیش رضا 
فاطمی امیــن، وزیــر صمــت اعــلام کــرد: »شــخصا بــا 
قرعه کشــی خــودرو مخالــف هســتم و در برنامــه جدیــد 
بــرای مدیریــت بــازار خــودرو بــه این موضــوع به صورت 
کارشناســی پرداخته ایــم.« برنامــه مدنظــر وی همانــی 
اســت کــه قــرار اســت کمتــر از دو هفتــه دیگــر اعــلام 
شــود و گویا در آن علاوه بر مســائلی مانند صادرات و 
تولید، حذف قرعه کشی نیز گنجانده شده است. البته 
مشخص نیست که راهکار جایگزین وزارت صمت برای 
قرعه کشی چیست و آیا قرار است در شیوه قیمت گذاری 
تغییراتــی ایجــاد شــود یــا نــه. ایــن در حالــی اســت کــه 
طبــق اظهــارات رئیس شــورای رقابت، اعمال سیســتم 
قرعه کشــی، تصمیم کارشناسی شــورا بوده است. این 
گفته رئیس شورای رقابت اما دو ابهام و پرسش را ایجاد 
می کند. نخست اینکه اصلا چرا باید شورای رقابت علاوه 
بر قیمت گذاری، در سیستم فروش خودرو نیز دخالت 
و سیســتم قرعه کشــی را بــاب کنــد؟ پرســش دیگر این 
اســت کــه دربــاره بود و نبود قرعه کشــی، وزارت صمت 
تصمیم گیرنده اســت یا شــورای رقابت؟ شــورای رقابت 
از حــدود ۹ ســال پیــش به عنــوان مرجــع قیمت گذاری 
خودرو انتخاب و وظیفه ای که بر عهده این شورا گذاشته 
شــده، تعییــن دســتورالعمل قیمت خودروهــای داخلی 
بــوده اســت. جــدا از اینکه در همیــن موضوع نیز ابهام 
وجــود دارد و برخــی معتقدنــد شــورای رقابــت نبایــد در 
قیمت گذاری خودرو دخالت کند، ابهام دیگر مربوط به 
نقش این شورا در اعمال سیستم قرعه کشی است. در 
واقع این پرسش مطرح است که مگر دخالت در امور 
فروش خودروســازان نیز جزو اختیارات و شــرح وظایف 
شــورای رقابــت اســت کــه این شــورا تصمیم بــه اعمال 
سیســتم قرعه کشــی )از اردیبهشــت سال گذشته تا به 
امروز( گرفته اســت؟ رئیس شــورای رقابت می گوید: با 
توجه به اختلاف بین قیمت کارخانه و بازار و حجم بالای 
متقاضیان و عرضه محدود، قرعه کشــی روش مناسب 
و »تصمیم شــورا« بوده و به خودروســازان ربطی ندارد 
راضی باشــند یا نباشــند و مکلف به اجرا هســتند. رضا 
شیوا این را هم گفته که اگر کسی می گوید قرعه کشی 
روش مناســبی نیســت، بلافاصله باید از او ســوال کرد 
که چه روش بهتری را در نظر دارد؟ این گفته شیوا در 
حالی است که وزیر صمت یکی از مخالفان قرعه کشی 
خودرو اســت و باید منتظر ماند و دید چه روشــی را به 
عنوان جایگزین مدنظر قرار دارد. اما با توجه به اظهارات 
رئیس شــورای رقابت و وزیر صمت، حالا این پرســش 
مطرح می شود که کدام یک درباره بود و نبود قرعه کشی 

طرح های فروش خودرو تصمیم گیرنده هستند؟ 

www.Eghtesadkerman.ir

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید نعمت الهی
دبیر شورای سیاست گذاری: محمدرضا دهقان پور

مدیر اجرایی: مهدی نعمت الهی
تحریریه و عکس : 

مرضیه کاربخش، محمدرضا احمدی 
بهار زندرضوی، محسن سعادت نصری

مدیر هنری: مهدی بیگ مرادی
چاپ:  طاها

هفته نامه اقتصادی استان کرمانهفته نامه اقتصادی استان کرمان
شماره های تماس:
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نشانی:  نشانی: خیابان پروین اعتصامی شرقی، ابتدای کوچه شماره ۱۳
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میلیارد ریال  

تفاهــم نامــه قــرارداد خریــد قیر بــرای معابر و 

محلات فرســوده و بافت ناکارآمد شهری بین 

راه و شهرســازی و شــهرداری کرمان به ارزش 

بیش از ۳۰۰ میلیارد ریال منعقد شد

مدیرعامل »فملی« عملکرد شش ماهه شرکت مس را تشریح کرد

 از رشد در تولید و فروش تا ثبت رکورد 
حفر عمیق ترین گمانه اکتشافی 

به گفته دکتر اردشــیر ســعدمحمدی، این شــرکت 
در شــش ماهه نخســت امســال تمامی برنامه های 
توســعه ای تولیــدی و اقتصــادی را مطابــق برنامــه 
پیش برده به طوری که شاهد رشد ۱۱۶ درصدی در 
فروش، افزایش 5 درصدی تولید کاتد و آند و رشد 

۳۸ درصدی در برنامه های حفاری اکتشافی شد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با اشاره 
بــه گــزارش عملکرد شــش ماهه ابتدایی ســالجاری 
شــرکت ملــی صنایع مــس گفت: طی شــش ماهه 
نخست سالجاری عملکرد استخراجی شرکت مس 
۱۰۳ میلیون و ۲7۲ هزار تن بوده اســت که نســبت 
به برنامه ۹۴ میلیون و 7۱5 هزار تنی ۹ درصد رشد 

نشان می دهد.
وی عملکرد تولید سنگ سولفوری شرکت مس طی 
شــش ماهه نخســت ســالجاری را ۲7 میلیون و ۱۰۰ 
هزار تن اعلام و تآکید کرد: این در حالی است که 
برنامه شرکت ۲۶ میلیون و 7۴5 هزار تن بوده است.
مدیرعامل شرکت مس همچنین کنسانتره تولیدی 
حاصل از ارســال ســنگ ســولفوری بــه کارخانجات 
تغلیظ در هر سه مجتمع را در مجموع ۶۰۶ هزار و 
۴۰7 تن برشــمرد که نســبت به برنامه 5۸۶ هزار و 

۶۰۱ تنی؛ ۳ درصد رشد داشته است.
وی خاطرنشان کرد: شرکت مس طی این بازه زمانی 
بــا تولیــد ۳۹7۶ تــن مولیبــدن رشــد ۱۱۴ درصدی را 

نسبت به برنامه قم زد.
مدیرعامل شــرکت مس عملکرد این شــرکت را در 
بخــش آنــد تولیدی ۱7۸ هزار و 7۸۲ تن عنوان کرد 
که نسبت به برنامه ۱۶۹ هزار و ۶5۲ تنی؛ 5 درصد 

رشد داشته است.
به گفته وی شرکت مس در بخش کاتد نیز با تولید 
۱۴۳ هزار و ۳۲۸ تن در شــش ماهه نخســت ســال 
جاری رشــد 5 درصدی را نســبت به برنامه و رشــد 
۲،۳7 درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل 
عملــی کــرده اســت. همچنیــن تولید مــس محتوی 
معدنــی طــی ایــن مــدت بــا ۳ درصد رشــد بــه  ۱۴7 

هزار و ۹۴۳ تن رسید.
سعدمحمدی در ادامه به بحث قطع برق اشاره کرد 
و گفــت: بــا توجــه بــه افزایش دما و فشــارهایی که 
بر روی سیســتم برق و تأمین انرژی وجود داشــت؛ 
خوشــبختانه بــا تمهیداتــی که درخصــوص افزایش 
بهــره وری انجــام داده بودیم نه تنهــا از برنامه عقب 
نماندیم بلکه مشارکت زیادی در تأمین برق منطقه 

نیز داشتیم.
به گفته مدیرعامل فملی، مدیریت کرونا، مدیریت 
ساعت کاری و مدیریت اورهال همگی نشان دهنده 
پیــش  از  برنامــه  مطابــق  نه تنهــا  کــه  اســت  ایــن 
تعیین شــده عمــل کردیم بلکــه از برنامه نیز جلوتر 

حرکت کردیم.
رشد 38 درصدی حفاری اکتشافی  

سعدمحمدی در ادامه به حوزه اکتشاف اشاره کرد 
و گفت: در بخش اکتشاف برای اولین بار در تاریخ 
شرکت مس طی نیمه نخست سالجاری، موفق به 
ثبــت رکــورد حفــر عمیق ترین گمانه تــا عمق بیش 
از ۱۲۱۱ متر در ســایت ســریدون در منطقه اســتان 

کرمان شدیم.
تأکیــد کــرد: همچنیــن در حــوزه حفاری هــای  وی 
اکتشــافی در شــهریورماه ۱۴۰۰ رشد ۳۸ درصدی را 
ثبت کردیم؛ به طوری که در شــهریورماه ۹۹ معادل 
۹ هــزار و ۱5۹ متــر حفاری اکتشــافی انجام دادیم و 
در شــهریور ســالجاری ۱۲ هــزار و ۶5۶ متــر حفــاری 

اکتشافی ثبت شد.
مدیرعامــل شــرکت ملی صنایع مــس ایران گفت:  
همچنین پیشــرفت فیزیکی کل عملیات اکتشافی 
شــامل اکتشــاف سطحی و زیرســطحی در شهریور 
۱۴۰۰ طبــق برنامــه پیش بینی شــده ۴۲.۸۶ درصــد 
بوده که با ۴5.۸۹ درصد انجام شده و ۳.۳ درصد 

از برنامه جلوتر است.
سعدمحمدی تأکید کرد: در حوزه اکتشاف همچنین 
مطالعــات معــدن مــس ســریدون و نتایــج ذخایــر 
اکتشافی آن در حال قطعی شدن است. این معدن 
یک ونیــم میلیــارد تن ذخیــره قطعی دارد که جدا از 
یک میلیارد تن ذخیره جدید مس اســت که ســال 
گذشته کشف شده است. این رقم و رقم هایی که 
بعداً به این میزان اضافه می شود؛ قطعاً رتبه ما را 
بــه رتبــه ششــم ذخایر معدنی مــس در جهان ارتقا 

خواهد داد.
وی افــزود: بــا توجــه بــه اینکه به روزرســانی و بحث 
پیشــبرد  در  ویــژه ای  اهمیــت  اکتشــافی  ذخایــر 
برنامه های توسعه ای شرکت ملی صنایع مس دارد، 
خرید ۱5 دســتگاه حفاری جدید قطعی شــده و در 

حال ورود به کشور است.
مدیرعامــل شــرکت مــس بــه اقدامات انجام شــده 
در حوزه توســعه و اکتشــافات اشــاره و تأکید کرد: 
برنامه های توســعه ما در اســتان آذربایجان شــرقی 
و کرمــان مطابــق برنامــه پیــش مــی رود. در همیــن 
راستا طی نیمه نخست سالجاری با همراهی تمامی 
مسوولان و با اعتقاد به توان داخلی و بومی سازی، 
با عقد قراردادی با قرارگاه خاتم الانبیاء ثابت کردیم 
که توان راه اندازی پروژه چرخه تولیدی مس کاتدی 

در مجتمع مس سونگون وجود دارد.
ســعدمحمدی ادامــه داد: بــر ایــن اســاس قــرارگاه 
خاتم الانبیــا متولــی راه انــدازی کارخانجــات ذوب و 
کارخانجات وابســته در مجتمع مس سونگون شد 
کــه ایــن اتفــاق مهمی در تاریخ صنعــت مس ایران 

محسوب می شود.
در  اتفــاق  ایــن  کــه  خوشــحالیم  کــرد:  تأکیــد  وی 
اســتان آذربایجــان شــرقی روی داد؛ چراکــه بــا ایــن 
راه اندازی شاهد اشتغال زایی ۳5۰۰ نفری مستقیم 
و غیرمســتقیم بــرای مــردم بومــی منطقــه خواهیم 
بود. اعتقاد داریم با این کار منطقه ورزقان استان 
آذربایجــان شــرقی شــاهد تحولــی عظیــم خواهــد 
بــود و مصمــم هســتیم که این اتفــاق هر چه زودتر 

انجام شود.
مدیرعامل شرکت مس با اشاره به اینکه پیشرفت 
معدن مس در آلو مطابق برنامه بوده، ابراز امیدواری 
کرد تا اوایل سال آینده مرحله بهره برداری این پروژه 
نیز انجام شود و یک مجتمع دیگر وارد چرخه تولید 
کنســانتره در کشــور شــود کــه گــردش مالی خیلی 
خوبــی را بــرای منطقــه جنــوب غرب اســتان کرمان 

ایجاد خواهد کرد.
سعدمحمدی در خصوص افزایش سرمایه شرکت 
مــس گفــت: مقدمــات افزایش ســرمایه در مجمع 
عمومــی مطــرح شــد کــه خوشــبختانه حســابرس 
افزایش سرمایه را تأیید کرد و هم اکنون به سازمان 
بورس ارسال شده است. بر همین اساس سرمایه 
ثبتــی شــرکت بــا افزایــش ۱۰۰ درصدی بــه ۴۰ هزار 
میلیارد تومان ارتقاء می یابد که این ۴۰ هزار میلیارد 
تومان برای تأمین طرح های توسعه شرکت است.

رشد 116 درصدی فروش  
سعدمحمدی با اشاره به رشد ۱۱۶ درصدی فروش 
شرکت نسبت به مدت مشابه سال قبل گفت: در 
شش ماهه نخست سالجاری موفق به ثبت فروش 

حدود ۳۴ هزار و ۹۸۱ میلیارد تومانی شدیم.
وی همچنیــن گفــت: در نیمــه اول امســال بــه طور 
متوســط 5۸۳۰ میلیارد تومان فروش داشتیم و در 
شــهریورماه بــا فــروش ۸7۰۰ میلیــارد تومــان رکورد 
فــروش ماهانــه تاریخــی شــرکت ملــی صنایع مس 

شکسته شده است.
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